
  Folkeoplysningsudvalgsmøde 
29. august 2024 kl. 16:30-18:30 
Sted: Rådhuset, lokale 390 

 

Pkt. 1. Godkendelse af dagsorden  Godkendt  

Pkt. 2. Godkendelse af referat  Godkendt  

Pkt. 3.  Formandsmeddelelser   Godkendt  

Pkt. 4 Temadrøftelse: Elitetilbud eller 
folkeoplysende aktivitet?     
  

På folkeoplysningsudvalget den 
23. maj, blev det besluttet, at 
udvalget skulle have en 
temadrøftelse omkring den 
gråzone, der kan være i, hvorvidt 
et elitetilbud er en folkeoplysende 
aktivitet eller ej, og herunder hvor 
grænsen til at være kommercielt 
drevet træningstilbud går.  
 
For at sætte flere ord på 
problemstillingen, deltog Ole 
Frandsen og Inge Lund Nielsen fra 
DBU.  
 
DBU redegjorde for, at de møder 
problemstillingen jævnligt, og på 
nuværende tidspunkt, kan de 
godkende klubber, som ikke er 
godkendt folkeoplysende 
foreninger, til at spille i DBU 
turneringer.  
 
DBU oplever, at problemstillingen 
med elitære klubtiltag er svært at 
styre, og særligt i Aarhus ser man 
en stigning i elitære klubber, som 
bevæger sig i grænsefeltet mellem 
at være folkeoplysende og leve op 
til folkeoplysningsloven på den 
ene side mod at være et 
kommercielt drevet tilbud med 
fokus på særligt udvalgte 
deltagere på den anden side. DBU 
holder derfor særligt øje med 
vedtægterne i forhold til, om 
klubberne er åbne for alle.  
 
 



Ole Keldorf, sportschef for esaa i 
Aarhus Kommune, deltog på 
mødet og erklærede sig enig med 
DBU i tendensen.  
 
Ole Keldorf fortalte, at det foregår 
i de fleste sportsgrene, og at 
mange gerne vil betale for ekstra 
og individualiserede 
træningstilbud.  
 
Ole Keldorf ser en særlig 
bekymring i forhold til, at den 
tidlige specialisering kan føre til 
tidlig burn out, som betyder, at 
man stopper sin idrætsgren.  
 
Derudover finder esaa, at der er 
en socialøkonomisk bias, for det er 
ikke alle, der har råd til de dyre 
individualiserede tilbud.  
 
Med afsæt i oplægget drøftede 
udvalget bl.a., at de unge generelt 
har for mange præstationsfora, og 
de elitære idrætstilbud bliver 
endnu et. Der skal fortsat være 
fokus på det hele menneske.  
Samtidig gjorde udvalget det klart, 
at vi heller ikke skal begrænse 
mulighederne, som kan være 
meget motiverende for flere 
unges deltagelse.  
 
Udvalget ønsker fortsat, at 
forvaltningen skal gå dialogens vej 
og bruge folkeoplysningens 
bestemmelser om åbenhed og 
lighed, såfremt der er nogle 
foreninger, der stikker lidt udenfor 
lovgivning. Derudover skal 
forvaltningen fremadrettet lægge 
sådanne sager ind til drøftelse i 
udvalget.  

Pkt. 5  Behandling af folkeoplysende 
støtte til Senior FC/godkendelse 
ud fra folkeoplysningsloven af 
støtte til Senior FC 

Anders præsenterede sagen.  
Indstilling godkendt.   



Pkt. 6 Tro og loveerklæring   Indstillingen godkendt.  

Pkt. 7  Oplæg fra brugergruppen:  
Fritidsaktiviteter i socialt 
udsatte boligområder 

Anett Christiansen, som er 
familiemedarbejder fra 
helhedsplanen Gellerup/Toveshøj, 
deltog på mødet og præsenterede 
området.  
 
Anett arbejder bl.a. med 
brobygning over til et aktivt 
fritidsliv. Fritidspas er en stor del 
af arbejdet. Her oplever Anett, at 
flere foreninger efterspørger 
kontingentbeløbet fra familierne, 
inden de får beløbet fra 
kommunen. Det kan være 
vanskeligt for forældre at betale 
kontingentet på forhånd. Anett 
ønsker derfor, at man på 
foreningernes tilmeldingssider kan 
betale med sit fritidspas.  
 
Forvaltningen gør opmærksom på, 
at foreninger i dag selv 
bestemmer, hvordan de tager 
imod fritidspas. Der er flere 
foreninger, der accepterer at 
vente på beløbet fra kommunen, 
uden at forældrene behøver at 
betale først.  
 
Forvaltningen undersøger om, vi 
kan lette arbejdet i forhold til 
foreningspasset.   

Pkt. 8 Evt.  Rådmanden orienterede om, at 
budgetforhandlingerne så småt i 
gang. Det ser ikke ud til, at det er 
et spareforlig.  
 
Søren Peter har sang med til 
næste gang. Fremadrettet vil 
sangene blive vist på storskærm, 
hvorved vi undgår 
papirudskrivninger. Man bedes 
blot sende sangen til sekretæren 
for folkeoplysningsudvalget, 
Helena Gouliaev – 
hedg@aarhus.dk  



Tilstedeværende: Rabih Azad-Ahmad, Bünyamin Simsek, Bent Sejersen, Noah Adkins, Lone 
Hedelund, Erik Vigsø, Karin Voldby Strüssmann, Marianne Gasbjerg, Ulla Kolding, Inge Lise Johansen, 
Nis Peter Nissen, Merete Raun Poulsen, Søren Peter og Torben Dreier.  

Øvrigt tilstedeværende: Charlotte Gregersen, Heidi Frostholm, Anders Christian Larsen, Helena 
Gouliaev, Ole Keldorf, Ole Frandsen, Inge Lund og Anett Christiansen.  

Deltager ikke: Thure Hastrup, Jesper Kjeldsen, Peter Sporleder, Thomas Røntved, Steffen Wich, Keld 
Kjeldahl og Gitte Nygaard Degn 


